



文章快速检索

GO

高级检索

首页 | 期刊介绍 | 编委会 | 投稿指南 | 期刊订阅 | 广告合作 | 留言板 | 联系我们

English

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (1) : 159-169 doi:10.6038/cjg20130116

地球动力学★地震学★地热学★海洋地球物理学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< 前一篇 | 后一篇 >>

引用本文(Citation):

唐晓音, 张功成, 梁建设, 杨树春, 饶松, 胡圣标. 琼东南盆地长昌凹陷火成岩侵入体对温度场及烃源岩成熟度的影响. 地球物理学报, 2013, 56(1): 159-169, doi: 10.6038/cjg20130116

TANG Xiao-Yin, ZHANG Gong-Cheng, LIANG Jian-She, YANG Shu-Chun, RAO Song, HU Sheng-Biao. Influence of igneous intrusions on the temperature field and organic maturity of the Changchang Sag, Qiongdongnan Basin, South China Sea. Chinese Journal of Geophysics, 2013, 56(1): 159-169, doi: 10.6038/cjg20130116

琼东南盆地长昌凹陷火成岩侵入体对温度场及烃源岩成熟度的影响

唐晓音¹, 张功成², 梁建设², 杨树春², 饶松¹, 胡圣标^{1*}

1. 中国科学院地质与地球物理研究所 岩石圈演化国家重点实验室, 北京 100029;
2. 中海油研究总院, 北京 100027

Influence of igneous intrusions on the temperature field and organic maturity of the Changchang Sag, Qiongdongnan Basin, South China Sea

TANG Xiao-Yin¹, ZHANG Gong-Cheng², LIANG Jian-She², YANG Shu-Chun², RAO Song¹, HU Sheng-Biao^{1*}

1. State Key Laboratory of Lithospheric Evolution, Institute of Geology and Geophysics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100029, China;
2. CNOOC Research Institute, Beijing 100027, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (3985 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要

最新地震资料显示, 琼东南盆地深水区长昌凹陷内部分布着多个火成岩侵入体, 单个侵入体的面积可超过300 km², 高(厚)度约为10 km。本文基于有限元方法的二维剖面地温场模拟, 分析了研究区位于同一条地震测线上的三个不同规模侵入体对温度场的影响, 并结合热史恢复方法及Easy%Ro模型, 定量评价了侵入体对距其2 km及5 km处人工井崖城组烃源岩有机质成熟度Ro的影响。结果表明, 凹陷内火成岩侵入体对温度场有显著影响的时限不超过1 Ma, 5 Ma以后影响非常微弱, 10 Ma以后侵入体温度与围岩温度基本一致; 侵入体对烃源岩有机质成熟度的影响随侵入体的规模、距侵入体的距离不同而不同, 规模最大侵入体对距其2 km处崖城组烃源岩成熟度Ro的影响可达1.6%, 而对距其5 km处的烃源岩成熟度影响较小。

关键词 长昌凹陷, 火成岩侵入体, 温度场, 热史, 烃源岩成熟度, 二维有限元方法

Abstract:

The latest seismic interpretation suggests the presence of several igneous intrusions in the Changchang Sag, Qiongdongnan Basin, South China Sea. A 2-D geothermal modeling based on the finite element method (FEM) has been performed to analyze the thermal effect of the three intrusions of different scales distributed in the same seismic line. The organic maturity change for the Yacheng Formation caused by intrusions was demonstrated by artificial wells 2 km and 5 km away from each igneous body in combination with the acquired paleo-geothermal field and the Easy%Ro model. The results indicate that the temperature of igneous bodies dropped down rapidly during the first 1 Ma after the intrusion and cooled down to nearly the same temperature as that of the wall rock after 10 Ma. The biggest intrusion caused a theoretical vitrinite reflectance (Ro) 1.6% higher than normal for the Yacheng Formation at a distance of 2 km away from it and only 0.4% higher at a distance of 5 km.

Keywords Changchang Sag, Igneous intrusion, Temperature field, Thermal history, Organic maturity, Two-dimensional finite element method

Received 2012-02-21;

Fund:

国家科技重大专项“海洋深水区油气勘探关键技术(二期)”子课题(2011ZX05025-006-05)和国家自然科学基金(41102152)资助。

About author: 唐晓音, 女, 1987年生, 构造地质学博士生. E-mail: xytang@mail.igcas.ac.cn

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130116> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I1/159>

查看全文 下载PDF阅读器

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [唐晓音](#)
- [张功成](#)
- [梁建设](#)
- [杨树春](#)
- [饶松](#)
- [胡圣标](#)

